
Read all of this leaflet carefully before you start taking this medicine, 
because it contains important information for you.
-- Keep this leaflet. You may need to read it again.
-- If you have further questions, please ask your doctor or pharmacist.
-- This medicine has been prescribed for you only. Do not pass it on  

to others. It may harm them, even if their signs of illness are the 
same as yours.

-- If you get any side effects, talk to your doctor or pharmacist. This  
includes any possible side effects not listed in this leaflet.

What is in this leaflet 
1. What Dolmina™ 50 mg is and what it is used for
2. Before you take Dolmina™ 50 mg
3. How to take Dolmina™ 50 mg
4. Possible side effects
5. How to store Dolmina™ 50 mg
6. Contents of the pack and other information
1. What DOLMINA™ 50 mg is and what it is used for
Dolmina™ 50 mg contains diclofenac as the active ingredient, which 
belongs to a group of drugs called a Non-Steroidal Anti-Inflammatory 
Drug (NSAID) and which suppresses the production of substances that 
contribute to the development of inflammation. 
Dolmina™ 50 mg is a medicinal product which relieves inflammation 
and pain and also reduces fever accompanying inflammatory diseases. 
Dolmina™ 50 mg also reduces muscle stiffness and swelling of joints 
and thereby helps to improve their function.  It has no effect on the cause 
of inflammation or fever. 
Dolmina™ 50 mg is used by adults and by adolescents over 14 years 
of age for: 
-- inflammatory & degenerative diseases of the musculoskeletal system, 
-- pain after surgery or injury, 
-- back pain, 
-- relief of menstruation pain, 
-- in gynaecological inflammation,
-- acute gout attack,
-- painful infectious diseases of the ear, nose and throat.

2. Before you take Dolmina™ 50 mg
Do not take Dolmina™ 50 mg:
-- if you are allergic to diclofenac or any of the other ingredients in this 

medicine (listed in section 6), 
-- if you are allergic to salicylates (e.g. acetylsalicylic acid) or to any anti-

inflammatory drugs and in the past or at present you have developed 
reaction after taking these medicines, e.g. bronchial asthma or 
urticaria, 

-- if there is active bleeding, ulcer or perforation of the gastrointestinal 
tract,

-- if there has been bleeding or perforation of the gastrointestinal tract   
caused by non-steroidal anti-inflammatory drugs in the past,  

-- if there has been repeated bleeding or stomach or duodenal ulceration 
in the past (two or more episodes).

-- in severe heart failure, 
-- if you suffer from a severe kidney or liver function disorder, 
-- if you are in the third trimester of pregnancy (last three months).

The product is not intended for children and adolescents to 14 years of age.
Take special care with Dolmina™ 50 mg in the following cases:
-- If you take Dolmina™ 50 mg together with other non-steroidal anti-

inflammatory drugs such as acetylsalicylic acid, corticosteroids, 
anticoagulants (e.g. warfarin) or medication to treat depression 
(SSRI – selective serotonin reuptake inhibitors), see section “Other 
medicines and Dolmina™ 50 mg”. 

-- If you suffer from asthma or hay fever (seasonal allergic rhinitis).
-- If you ever suffered from gastrointestinal problems such as stomach 

or duodenal ulcers (if you had ulcers repeatedly, the product must not 
be used), bloody or black faeces, or if you had problems with digestion 
in the past or heart burn after previous use of anti-inflammatory drugs. 

-- If you suffer from inflammatory bowel disease, such as e.g. Crohn’s 
disease or large bowel inflammation accompanied by ulcers 
(ulcerative colitis).

-- If you have or if you have had heart problems or if you have risk factors 
for the development of vascular events (e.g. high blood   pressure, 
diabetes, high cholesterol or if you are a smoker).

-- If you suffer from liver or kidney disease. 
-- If you are dehydrated (deficit of water in the body) due to e.g.   

vomiting, diarrhoea before and after a major operation. 
-- If you develop swelling of the lower limbs.
-- If you suffer from impaired coagulation or other blood disorders   

including rare liver disorders called hepatic porphyria.
-- If you are pregnant, planning to become pregnant, or breast feeding.

If any of the above points concerns you, notify your doctor before 
you start taking Dolmina™ 50 mg. 
Medicines such as Dolmina™ could cause a mild increase in the risk of 
heart or cerebrovascular events. The risk is greater if you take high doses 
and in long-term treatment. Therefore do not exceed the recommended 
dose or length of treatment.
Medicines such as Dolmina™ could mask the symptoms of infectious 
disease (e.g. headache, fever), therefore it is much more difficult to 
reveal and treat the complaint appropriately. If you do not feel well and 
you need to visit a doctor, do not forget to tell him/her that you are taking 
Dolmina™.
Dolmina™ 50 mg (as well as other non-steroidal anti-inflammatory 
drugs) could cause some problems with pregnancy. These are reversible 
on discontinuation of use. If you wish to conceive or if you are having 
problems conceiving, you must inform your doctor.
Taking other medicines 
The effects of Dolmina™ 50 mg and other medicines taken concomitantly 
may interact with each other. Tell your doctor or pharmacist if you are 
taking, have recently taken or might take any other medicines.
You should inform the doctor especially if you are taking any of the 
following medicines:
-- Lithium or selective serotonin reuptake inhibitors (SSRI), i.e. drugs   

used for treatment of depression.
-- Digoxin (product intended for treatment of heart disease).
-- Diuretics (tablets for the excretion of water).
-- ACE inhibitors or beta-blockers (group of medicines for the treatment 

of high blood pressure and heart failure).
-- Other non-steroidal anti-inflammatory drugs such as acetylsalicylic   

acid or ibuprofen.
-- Corticosteroids (drugs used to relieve inflammation).
-- Drugs used for prevention of blood clotting, e.g. warfarin.
-- Medication used for treatment of diabetes, apart from insulin.
-- Methotrexate (medication used for some types of cancer or arthritis).
-- Cyclosporine (product used after organ transplant).
-- Certain anti- infection drugs (quinolones – anti-bacterial medication).

Taking Dolmina™ 50 mg with food and drink
Film-coated tablets are used during meals or after food (to minimise 
stomach irritation), they should be swallowed whole, not chewed and  
with a glass of water. 
Pregnancy and breast-feeding
Ask your doctor or pharmacist for advice before taking any medicine.
Dolmina™ 50 mg must not be used in the third trimester (last three 
months) of pregnancy.
Unless it is not absolutely avoidable, Dolmina™ 50 mg should not be 
administered during the first and second trimester of pregnancy.  
Women who plan to conceive must talk to their doctor about usage of 
this medicine. 
Dolmina™ 50 mg passes into human milk, however in such a small 
amount that the risk of affecting the breast-fed child is only small. Usage 
of Dolmina™ 50 mg during breast-feeding must always be considered 
and decided by a doctor. If the doctor considers that treatment with 
Dolmina™ 50 mg during breast-feeding is required, it should be 
administered for the shortest possible period of time and breast-feeding 
should follow always several hours after administration.  If there are  any 
changes in the symptoms of the child, advice from  a paediatrician should 
be sought as soon as possible. 

Driving and using machines
The product has no effect on attention. However, if you develop some 
undesirable effects during therapy such as fatigue, vertigo or impaired 
vision, do not drive or use machines.
Important information about some of the ingredients of Dolmina™ 
50 mg
This product contains lactose. If your doctor has told you that you do 
not tolerate some sugars, seek advice from your doctor before you start 
using this product.
3. HOW TO TAKE Dolmina™ 50 mg
Always take this medicine exactly as your doctor has told you.  Check with 
your doctor or pharmacist if you are not sure.
Do not exceed the recommended dosage. It is important to take 
Dolmina™ 50 mg in the lowest doses and avoid longer usage than 
required.  Dosage is always determined by the doctor according to the 
condition and severity of the disease. Based on your therapeutic response 
the doctor may increase or decrease the dose.
Adults and adolescents from the age of 14 years usually take 1 film-
coated tablet of Dolmina™ 50 mg 2 times or 3 times daily. 
The period between each dose is less than 4 hours.
Do not take more than 3 tablets in 24 hours.
For pain during menstruation, treatment usually starts with a dose of 50 to 
100 mg immediately on the occurrence of the first symptoms. Treatment 
continues with a dose of 50 mg three times daily for several days as 
required. If the dose of 150 mg provides no relief to pain during 2 to 3 
menstruation cycles, the doctor may recommend an increased dose to 
200 mg daily at the next menstruation. Do not exceed the daily dose of 
200 mg.
Film-coated tables are used during meals or after meals (to minimise 
stomach irritation), they should be swallowed whole, not chewed  and  
with a glass of water. 
If you feel that the effect of the Dolmina™ 50 mg is too strong or too 
weak, talk to your doctor.
If you take more Dolmina™ 50 mg than you should
In case of overdose or accidental use of film-coated tablets by a child, seek 
advice from your doctor or attend the hospital emergency department. 
If you forget to take Dolmina™ 50 mg 
If you forget to take a tablet, take it as soon as you remember. If the time 
for the next recommended dose use is near, do not take that tablet. Keep 
a period of at least 4 hours between each dose.
Do not take a double dose to make up for a forgotten dose.
4. Possible side effects 
Like all medicines, Dolmina™ 50 mg can have side effects, although not 
everybody gets them.
Immediately stop taking the medicine and seek the advice of a 
doctor, if you experience 
-- urticaria, sudden swelling around the eyes, pressure on the chest or   

difficulty breathing.  
-- bleeding to the gastrointestinal tract or activation of stomach ulcer   

with possible dark faeces or vomiting of dark stomach content.  
-- impaired vision.

The risk of developing gastrointestinal complaints (especially impairment 
of the stomach mucosa) is higher, the greater the dose and length of 
Dolmina™ 50 mg administration.  
Medicines such as diclofenac could cause a mild increase in the risk of 
heart or cerebrovascular events. 
When taking diclofenac (active ingredient in Dolmina™ 50 mg) the 
following adverse effects, listed according to the frequency of occurrence, 
may develop:
-- Very common (affecting more than 1 in every 10 patients):  

Nausea, vomiting, diarrhoea. 
-- Common (affecting 1 – 10 in every 100 patients):  

Headache, insomnia, sleeplessness, vertigo, heart burn, meteorism, 
-- abdominal pain, loss of appetite, stomach or duodenal ulcer1, 

perforation of the mucosa in the gastrointestinal tract1, hypersensitivity 
reaction such as rash and itching, fatigue, malaise, increased levels 
of liver function tests. 

-- Uncommon (affecting 1 – 10 in every1000 patients):  
Impairment of haematopoiesis, retention of fluids and salt, vomiting 
of blood (dark stomach content)1, bleeding from the gastrointestinal 
tract (manifested as black faeces due to digested blood or blood in 
faeces)1, liver impairment (liver inflammation, icterus), urticaria, hair 
loss, swelling (especially in patients with high blood pressure and 
impaired kidney function). 

-- Rare (affecting 1 – 10 in every10,000 patients):  
Disorientation, nightmares, anxiety, restlessness, sensitivity 
disorders, memory disorders, tremor, seizures, impaired vision, 
tinnitus, temporary hearing problems, stomach inflammation, urinary 
bladder inflammation. 

-- Very rare (affecting less than 1 in every 10,000 patients): Non- 
infectious inflammation of the brain meninges (with symptoms 
such as stiff neck, headache, nausea, vomiting, fever or loss of 
consciousness)2, pneumonia, Deterioration of infectious disease, 
palpitations, heart failure, high blood pressure, inflammation of the 
oral mucosa or tongue, damage to the oesophagal mucosa, colitis, 
deterioration of Crohn’s disease, new flare-up of colitis, constipation, 
inflammation of the pancreas, skin rash with blisters or redness, 
severe forms of skin reactions, impaired kidney function, presence  
of blood in urine, chest pain, severe allergic reaction associated 
with swelling, shortness of breath, reduced blood pressure, rapid 
heartbeat, inflammation of blood vessels. 

1 These adverse effects may or may not be accompanied by warning 
signs. The risk of development increases with increasing dose, and 
is higher in elderly patients, in persons with a history of stomach or 
duodenal ulcer (mainly associated with bleeding or perforation of the 
stomach lining or duodenal mucosa), also in patients receiving long-term 
acetylsalicylic acid to reduce blood clotting.  In these patients the doctor 
may suggest concomitant administration of medication which protects 
the lining of the gastrointestinal tract.    
2 Especially in patients with connective tissue disorders (systemic lupus 
erythematodes and some other types of collagen diseases).
If any of the side effects gets serious, or if you notice any side effects not 
listed in this leaflet, please tell your doctor or pharmacist..
5. How to store Dolmina™ 50 mg
Keep out of the sight and reach of children.
Store below 250C in the original package in order to protect from light 
and moisture.
Do not use this medicine after the expiry date which is stated on the 
cover. The expiry date refers to the last day of that month.
Medicines should not be disposed of via wastewater or household waste. 
Ask your pharmacist how to dispose of medicines no longer required. 
These measures will help to protect the environment.
6. Contents of the pack and other information
What Dolmina™ 50 mg contains 
The active substance is diclofenac sodium 50 mg in 1 film-coated tablet.
The other ingredients are lactose monohydrate, maize starch, colloid 
anhydrous silica, povidone 25, cellulose powder, magnesium stearate, 
hypromelose 2910/6, copolymer, acetyl-triethyl-citrate, macrogol 400, 
macrogol 6000, talc, titanium dioxide, yellow iron oxide, red iron oxide, 
sodium hydroxide.
What Dolmina™ 50 mg looks like and contents of the pack
Dolmina™ 50 mg are light reddish brown, round, biconvex film-coated 
tablets with a diameter of 8 mm.
One pack contains 20 50 mg film-coated tablets. 
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دولمينا™50 ملغ
ديكلوفيناك الصوديوم

الرجاء قراءة كامل هذه النشرة بدقّة قبل أن تبدأ بأخذ هذا الدواء لأنهّا تحتوي على 
 معلومات مهمّة لك. 

 - احتفظ بهذه النشرة فقد تحتاج إلى قرائتها مجددًا. 
 - إذا كان لديك أسئلة إضافيّة، الرجاء أن تطرحها على الطبيب أو الصيدلي. 

- لقد وُصف هذا الدواء لك أنت، لا تعطِه لأيّ أحد آخر لأنهّ قد يؤذيه حتىّ ولو كانت عوارض 
    مرضه مماثلة لعوارضك. 

- إذا أصبت بأيّ تأثيرات جانبيّة، تحدّث إلى الطبيب أو الصيدلي. وتتضمّن هذه التأثيرات أيّ 
   تأثيرات جانبيّة محتملة غير مذكورة في هذه النشرة. 

 في هذه النشرة
 1. ما هو دولمينا ™ 50 ملغ وما هي دواعي استعماله

 2. قبل أن تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ
 3. كيف تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ

 4. التأثيرات الجانبيّة المحتملة
 5. كيف يحُفظ دولمينا ™ 50 ملغ

 6. محتويات العلبة ومعلومات أخرى
  

 1. ما هو دولمينا ™ 50 ملغ وما هي دواعي استعماله
يحتوي دولمينا ™ 50 ملغ على المركّب الفاعل الديكلوفيناك الذي ينتمي إلى مجموعة من الأدوية 

 تدعى مضادات الالتهاب غير الستيرويديةّ التي توقف إنتاج المواد التي تساهم في تطوّر الالتهاب. 
دولمينا ™ 50 ملغ هو دواء يخفّف الالتهاب والألم ويخفّف أيضًا الحرارة المرتفعة التي ترافق 
الأمراض الالتهابيّة. ويخفّف دولمينا ™ 50 ملغ كذلك التيبّس العضلي وتورمّ المفاصل وبالتالي 

 يساعد على تحسين وظيفتها. ليس له أيّ مفعول على سبب الالتهاب أو الحرارة المرتفعة.
 يسُتعمل دولمينا ™ 50 ملغ لدى البالغين والمراهقين ابتداء من عمر الرابعة عشرة في الحالات التالية:

 - الأمراض الالتهابيّة والتنكسيّة للجهاز العضلي الهيكلي،
 - الألم بعد جراحة أو إصابة،

 - ألم الظهر،
 - تخفيف ألم الدورة الشهريةّ،
 - في حالات الالتهاب النسائي،

 - نوبة نقرس حادة، 
 - أمراض الأذن والأنف والحلق المعدية. 

  
 2. قبل أن تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ

 لا تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ:
- إذا كنت مصاباً بحساسيّة ضدّ الديكلوفيناك أو ضدّ أيّ مركّب آخر من مركّبات هذا الدواء 

 )المركّبات مذكورة في القسم 6(،
- في حال كنت مصاباً بحساسيّة ضدّ أدوية الساليسيلات )مثلاً حامض خليّل الصّفصاف( أو ضدّ 
   أيّ مضادات التهاب أخرى وأصًبت في الماضي أو في الوقت الحاضر بردّة فعل بعد أخذ هذه  

    الأدوية مثلاً الربو القصبي أو الشّرى،
 - في حال وجود نزف فاعل أو قرحة أو ثقب في القناة المعديةّ المعويةّ،

 - في حال حدوث نزف أو ثقب في القناة المعديةّ المعويةّ بسبب مضادات التهاب في الماضي،
 - في حال حدوث نزف متكرر أو قرحة معديةّ أو عفجيّة متكررة في الماضي )نوبتان أو أكثر(،

 - في حالة القصور القلبي الحاد،
 - في حال كنت تعاني من خلل وظيفيّ كبديّ أو كلويّ حاد،

 - إذا كنتِ في الفصل الثالث من الحمل )الأشهر الثلاثة الأخيرة(. 
  

 المنتج غير مخصص للاستعمال لدى الأطفال والمراهقين ما دون الرابعة عشرة من العمر.  
   

 إعتمد عناية خاصة مع دولمينا ™ 50 ملغ في الحالات التالية:
- إذا أخذت دولمينا ™ 50 ملغ مع مضادات التهاب غير ستيرويديةّ أخرى مثل حامض خليّل 

   الصفصاف والستيرويدات القشريةّ ومضادات التخثّر )الوارفارين مثلاً( أو أدوية تعالج 
    الاكتئاب )المثبّطات الانتقائيّة لإعادة قبط السيروتونين(، راجع فقرة »الأدوية الأخرى ودولمينا ™ 50 ملغ«(. 

 - إذا كنت تعاني من الرّبو أو من حمى القشّ )التهاب الأنف التحسسي الموسمي(. 
- إذا عانيت يومًا من مشاكل معديةّ معويةّ مثل القرحة المعديةّ أو العفجيّة )إذا عانيت من 
   القرحة بشكل متكرر لا ينبغي استعمال المنتج( أو من دم في البراز أو من براز أسود اللون 

   أو إذا عانيت من عسر هضم في الماضي أو من حرقة في المعدة بعد استعمال سابق لمضادات 
    التهاب غير ستيرويديةّ.   

- إذا كنت تعاني من مرض التهاب الأمعاء مثل داء كرون أو من التهاب الأمعاء الغليظة مع
    تقرحّات )التهاب القولون التقرحّي(. 

- إذا كنت تعاني حالياً من مشاكل في القلب أو كان لديك عوامل خطر للإصابة بحوادث وعائيّة 
   )مثلاً ارتفاع ضغط الدم، داء السكري، ارتفاع الكولسترول أو إذا كنت مدّخنًا(. 

 - إذا كنت تعاني من مرض كبديّ أو كلويّ. 
- إذا كنت تعاني من التجفاف )نقص في مياه الجسم( بسبب التقيّؤ أو الإسهال أو قبل عمليّة 

    جراحيّة كبيرة أو بعدها. 
 - إذا أصبت بتورمّ في الأطراف السفليّة. 

- إذا كنت تعاني من ضعف في التخثّر أو من اضطرابات أخرى في الدم بما فيها اضطرابات نادرة 
   في الكبد تسُمّى البرفيريةّ الكبديةّ. 

- إذا كنتِ حاملاً أو كنتِ تنوين الحمل أو كنتِ مرضعة. 

 إذا كانت إحدى الحالات تنطبق عليك، أعلم طبيبك قبل أن تبدأ بأخذ دولمينا ™ 50 ملغ.  
يمكن أن تسببّ أدوية مثل دولمينا ™ 50 ملغ زيادة طفيفة في خطر الحوادث المخيّة الوعائيّة. 

يزداد الخطر إذا كنت تأخذ جرعات عالية وفي العلاج الطويل الأمد. لذلك لا تتخطّ الجرعة 
 الموصى بها أو مدّة العلاج. 

يمكن أن تحجب أدوية مثل دولمينا ™ 50 ملغ عوارض مرض معدٍ )مثلاً صداع، حرارة مرتفعة(، 
لذلك من الصعب أكثر بكثير كشف المشكلة ومعالجتها معالجة مناسبة. إذا كنت تشعر 

 بالتوعّك وتحتاج إلى زيارة الطبيب، لا تنسَ إعلامه بأنكّ تأخذ دولمينا ™. 
يمكن أن يسبّب دولمينا ™ 50 ملغ )وكذلك مضادات التهاب غير ستيرويديةّ أخرى( بعض 

المشاكل مع الحمل. تزول هذه المشاكل عند التوقفّ عن استعمال الدواء. إذا كنتِ ترغبين 
 بالحمل أو كنتِ تعانين من مشكلة في أن تحملي، يجب عليك أن تعُلمي طبيبك. 

  
 أخذ أدوية أخرى

قد تتفاعل معًا تأثيرات دولمينا ™ 50 ملغ والأدوية الأخرى المأخوذة بالتزامن. لذلك أعلم 
 طبيبك أو الصيدلي إذا كنت تأخذ حاليًا أو أخذت مؤخّراً أيّ أدوية أخرى. 

 يجب عليك إعلام الطبيب بصورة خاصة إذا كنت تأخذ أيًّا من الأدوية التالية:
 - الليثيوم أو مثبّطات انتقائيّة لإعادة قبط السيروتونين أيّ الأدوية المستعملة لعلاج الاكتئاب. 

 - الديجوكسين )دواء مخصّص لعلاج مرض القلب(. 
 - مدرّات البول )أقراص لإفراز الماء(. 

- مثبّطات الإنزيم المحوّل للأنجيوتنسن أو حاصرات البيتا )مجموعة من الأدوية لعلاج ارتفاع 
    ضغط الدم وقصور القلب(. 

 - مضادات التهاب غير ستيرويديةّ أخرى مثل حامض خليّل الصّفصاف أو الإيبوبروفين.
 - الستيرويدات القشريةّ )أدوية تسُتعمل لتخفيف الالتهاب(. 

 - الأدوية المستعملة لتفادي تخثّر الدم، الوارفارين مثلاً. 
 - الأدوية المستعملة لعلاج داء السكّري غير الأنسولين. 

 - الميثوتريكسات )دواء يسُتعمل لبعض أنواع السرطان أو التهاب المفاصل(. 
 - السيكلوسبورين )منتج يسُتعمل بعد زرع الأعضاء(. 

- بعض الأدوية المضادة للخمج )الكينولونات – الأدوية المضادة للبكتيريا(. 

 أخذ دولمينا ™ 50 ملغ مع الطعام والشراب
تسُتعمل الأقراص المغلفّة بطبقة رقيقة في خلال الطعام أو بعده )لتقليل تهيّج المعدة إلى الحدّ 

 الأدنى(. يجب بلع الأقراص كاملة بدون مضغها مع كوب من الماء. 
  

 الحمل والإرضاع
إسألي طبيبك أو الصيدلي قبل أن تأخذي أيّ دواء. لا ينبغي استعمال دولمينا ™ 50 ملغ في 

 الفصل الثالث )الأشهر الثلاثة الأخيرة( من الحمل.      
إلاّ إذا كان ذلك ضرورياً، لا ينبغي أخذ دولمينا ™ 50 ملغ في خلال الفصلين الأوّل والثاني من 

الحمل. يتعيّن على النسوة اللواتي ينوين الحمل التحدّث إلى الطبيب حول استعمال هذا 
 الدواء. 

ينتقل دولمينا ™ 50 ملغ إلى حليب الثدي ولكن بكميّة صغيرة لدرجة أنّ الخطر على الرضّيع 
يكون صغيراً. يجب دائماً أن يقرّر الطبيب استعمال دولمينا ™ 50 ملغ في خلال فترة الإرضاع. 
إذا اعتبر الطبيب أنّ العلاج بدولمينا ™ 50 ملغ في خلال فترة الإرضاع ضروريّ، يجب إعطاؤه 

لأقصر فترة ممكنة ويجب أن يأتي الإرضاع دائماً بعد ساعات عدّة من أخذ الدواء. إذا طرأت أيّ 
 تغييرات على عوارض الطفّل، يجب استشارة طبيب أطفال في أسرع وقت ممكن. 

 القيادة واستعمال الآلات
لا يؤّثر المنتج على الانتباه. ولكن إذا أصُبت ببعض التأثيرات غير المرغوب بها في خلال فترة 

 العلاج مثل التعب أو الدوار أو ضعف النظر، لا تقد سيّارة ولا تستعمل آلة.   
  

 معلومات مهمّة حول بعض مركّبات دولمينا ™ 50 ملغ
يحتوي هذا المنتج على اللاكتوز. إذا قال لك طبيبك إنكّ لا تتحمّل بعض أنواع السكّر، استشره 

 قبل استعمال هذا المنتج. 
  

 3. كيف تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ
 خذ دائماً هذا الدواء حسب تعليمات الطبيب تمامًا. إسأل الطبيب أو الصيدلي إذا لم تكن واثقًا. 

لا تتخطّ الجرعة الموصوفة. من المهمّ أن تأخذ دولمينا ™ 50 ملغ بالجرعات الأدنى وتتفادى 
الاستعمال الذي يفوق الاستعمال المطلوب. الطبيب هو الذي يحدّد دائماً مقدار الجرعة حسب 

 الحالة وحدّة المرض. وبناء على تجاوبك العلاجيّ، يمكن أن يزيد الطبيب الجرعة أو يخفّضها. 
يأخذ البالغون والمراهقون ابتداء من الرابعة عشرة من العمر عادة قرصًا واحدًا مغلفًّا بطبقة 

 رقيقة من دولمينا ™ 50 ملغ مرتّين أو 3 مراّت يوميًا. 
 تقلّ الفترة ما بين كلّ جرعة عن 4 ساعات. 

 لا تأخذ أكثر من 3 أقراص في غضون 24 ساعة. 
لألم الدورة الشهريةّ، يبدأ العلاج عادة مع جرعة من 50 إلى 100 ملغ فور ظهور العوارض 
الأولى. ويستمرّ العلاج مع جرعة من 50 ملغ ثلاث مراّت يوميًا لعدّة أياّم حسب الحاجة. 

إذا لم تحفّف جرعة الـ150 ملغ الألم في خلال دورتين إلى 3 دورات شهريةّ، قد يصف الطبيب 
زيادة الجرعة إلى 200 ملغ يومياً في الدورة الشهريةّ التالية. لا ينبغي تخطيّ الجرعة اليوميّة 

 من 200 ملغ. 
تسُتعمل الأقراص المغلفّة بطبقة رقيقة في خلال الطعام أو بعده )لتقليل تهيّج المعدة إلى الحدّ 

 الأدنى(. يجب بلع الأقراص كاملة بدون مضغها مع كوب من الماء.
 إذا شعرت أنّ مفعول دولمينا ™ 50 ملغ قويّ جدًا أو ضعيف جدًا، تحدّث إلى الطبيب. 

  
 إذا أخذت جرعة مفرطة من دولمينا ™ 50 ملغ

في حال أخذ جرعة مفرطة أو في حال استعمل طفل الأقراص المغلفّة بطبقة رقيقة عن طريق 
 الخطأ، استشر الطبيب أو توجّه إلى قسم الطوارئ في المستشفى. 

  
 إذا نسيت أخذ دولمينا ™ 50 ملغ 

إذا نسيت أخذ قرص، خذه حالما تتذكّر. إذا كان موعد الجرعة التالية الموصى بها قريبًا، لا تأخذ 
ذلك القرص. دع فترة من 4 ساعات على الأقلّ بين كلّ جرعة. لا تأخذ جرعة مزدوجة للتعويض 

 عن الجرعة التي نسيتها.    
  

 4. التأثيرات الجانبيّة المحتملة
 مثل الأدوية كلهّا، يمكن أن يسبّب دولمينا ™ 50 ملغ تأثيرات جانبيّة لا تصيب المرضى كلهّم. 

 توقفّ على الفور عن استعمال الدواء واستشر الطبيب إذا أصُبت بما يلي
 -  شرى، تورمّ مفاجئ حول العينين، ضغط على الصّدر أو صعوبة في التنفّس. 

- نزف في القناة المعديةّ المعويةّ أو تفعيل قرحة المعدة مع احتمال أن يصبح البراز داكن اللون 
    أو أن يتمّ تقيّؤ محتوى داكن اللون من المعدة. 

 -  ضعف في النّظر. 
يزداد خطر التعرضّ لمشاكل معديةّ معويةّ )بخاصة ضعف غشاء المعدة المخاطي( كلمّا 

 ازدادت الجرعة ومدّة أخذ دولمينا ™ 50 ملغ.  
يمكن أن تسبّب أدوية مثل الديكلوفيناك زيادة طفيفة في خطر تعرضّ المريض لحوادث قلبيّة 

 أو دماغيّة وعائيّة. 
عند أخذ الديكلوفيناك )المركّب الفاعل في دولمينا ™ 50 ملغ(، قد يتعرضّ المريض للتأثيرات 

 الجانبيّة التالية المدرجة حسب معدّل حصولها:
ا )تصيب أكثر من مريض من أصل كلّ 10 مرضى(: - الشائعة جدًّ

    غثيان، تقيؤّ، إسهال. 
 - الشائعة )تصيب من مريض إلى 10 من أصل كلّ 100 مريض(:   

صداع، أرق، عدم النوم، دوار، حرقة المعدة، تطبّل البطن، ألم البطن، فقدان الشهية، قرحة 
معديةّ أو عفجيّة )1(، ثقب في الغشاء المخاطي في القناة المعديةّ المعويةّ )1(، فرط حساسيّة 

 مثل الطفح والحكّة والتعب والتوعّك وارتفاع مستويات فحوصات الوظيفة الكبديةّ.   
 - غير الشائعة )تصيب من مريض إلى 10 من أصل كلّ 1000 مريض(:   

ضعف في تكوّن الدم، احتباس السوائل والملح، تقيّؤ دم )محتوى داكن اللون من المعدة( )1(، 
نزف من القناة المعديةّ المعويةّ )يظهر على شكل براز داكن اللون بسبب الدم المهضوم أو الدم 
في البراز( )1(، ضعف في الكبد )التهاب الكبد، يرقان(، شرى، تساقط الشعر، تورمّ )بخاصة لدى 

 المرضى الذين يعانون من ارتفاع ضغط الدم وضعف الوظيفة الكلويةّ(. 
 - النادرة )تصيب من مريض إلى 10 من أصل كلّ 10000 مريض(:

تيهان، كوابيس، قلق، تململ، اضطرابات في الحساسيّة، اضطرابات في الذاكرة، رعاش، نوبات 
 صرع، ضعف نظر، طنين، مشاكل مؤقتّة في السمع، التهاب في المعدة، التهاب في المثانة.      

ا )تصيب أقلّ من مريض من أصل كلّ 10000 مريض(: التهاب غير معدٍ في سحايا  - النادرة جدًّ
الدماغ )مع عوارض مثل تصلبّ العنق والصداع والغثيان والتقيّؤ وارتفاع الحرارة أو الإغماء( 

)2(، ذات الرئة، تفاقم المرض المعدي، خفقان، قصور قلبي، ارتفاع ضغط الدم، التهاب الغشاء 
المخاطي الفموي أو اللسان، ضرر في الغشاء المخاطي المريئي، التهاب القولون، تفاقم داء 

كرون، تجدّد التهاب القولون، إمساك، التهاب البنكرياس، طفح جلدي مع بثور أو احمرار، 
أشكال حادة من الحساسيّات الجلديةّ، ضعف الوظيفة الكبديةّ، وجود دم في البول، ألم في 

الصّدر، ارتكاس تحسسي حاد يصاحبه تورمّ، ضيق نفس، انخفاض ضغط الدم، تسارع ضربات 
 القلب، التهاب الأوعية الدمويةّ. 

)1(   قد تترافق التأثيرات الجانبيّة هذه أو لا مع إشارات تحذير. يزيد خطر التعرضّ لها مع 
زيادة الجرعة، وهو أعلى لدى المرضى المسنّين ولدى المرضى الذين عانوا سابقًا من قرحة معديةّ 
أو عفجيّة )تترافق مع نزف أو ثقب في بطانة المعدة أو الغشاء المخاطي الإثنيّ عشريّ(، وكذلك 
لدى المرضى الذين يتلقون حامض خليّل الصفصاف لمدّة طويلة لتقليص تخثّر الدم. لدى هؤلاء 

 المرضى قد يقترح الطبيب إعطاء متزامنًا لدواء يحمي بطانة القناة المعديةّ المعويةّ.  
)2(   بخاصة لدى المرضى الذين يعانون من اضطرابات في النسيج الضام )ذأب حمامي 

 مجموعي وبعض الأنواع الأخرى من أمراض الكولاجين(. 
في حال تفاقم أحد التأثيرات الجانبيّة أو إذا لاحظت تأثيرات جانبيّة غير مذكورة في هذه 

 النشرة، الرجاء إعلام الطبيب أو الصيدلي.

 5. كيف يُحفظ دولمينا ™ 50 ملغ
 إحفظ الدواء بعيدًا عن نظر الأطفال ومتناولهم.

 إحفظه في درجة حرارة ما دون 25 درجة مئويةّ في علبته الأصليّة لحمايته من النور والرطوبة. 
لا تستعمل هذا الدواء بعد انقضاء تاريخ الصلاحيّة المدوّن على الغطاء. يشير تاريخ انتهاء 

 الصلاحيّة إلى اليوم الأخير من الشهر المذكور. 
لا ينبغي رمي الأدوية في المياه المبتذلة أو مع النفايات المنزليّة. إسأل الصيدلي ما الذي يجب 

 فعله بالأدوية التي لم تعد بحاجة إليها، فمن شأن هذه الإجراءات حماية البيئة.
  

 6. محتويات العلبة ومعلومات أخرى
 ماذا يحتوي دولمينا ™ 50 ملغ

 المادة الفاعلة هي ديكلوفيناك الصوديوم 50 ملغ في القرص الواحد المغلفّ بطبقة رقيقة. 
المركّبات الأخرى هي: لاكتوز وحيد التميّه، نشا الذرة، سيليكا غروانيّة لا مائيّة، بوفيدون 25، 

مسحوق السلولوز، ستيارات المغنيزيوم، هيبروميلوز 6/2910، كوبوليمر، سترات الأسيتيل 
الثلاثّي الإيثيل، ماكروغول 400، ماكروغول 6000، طلق، ثاني أكسيد التيتانيوم، أكسيد الحديد 

 الأصفر، أكسيد الحديد الأحمر، هيدروكسيد الصوديوم. 
  

 كيف هو شكل دولمينا ™ 50 ملغ ومحتويات العلبة
دولمينا ™ 50 ملغ عبارة عن أقراص مغلفّة بطبقة رقيقة لونها بنيّ فاتح يميل إلى الاحمرار، 

 مستديرة الشكل وثنائيّة التحدّب ويبلغ قطرها 8 ملم. 
 تحتوي العلبة الواحدة على 20 قرصًا مغلفًّا بطبقة رقيقة من 50 ملغ. 

  
 من صنع         

ZENTIVA, k.s., Prague, Czech Republic 
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